
35-річний начальник змі-
ни другого блоку ЧАЕС Юрій 
Андреєв, як і всі його колеги, жив 
у місті енергетиків – Прип’яті. Уран-
ці 26 квітня він, узявши триколіс-
ний велосипед, вийшов із дворіч-
ною донькою на вулицю прогуляти-
ся. Правда, дружина казала, що на 
колгоспному ринку не дозволяють 
продавати зелень і капусту, буцімто 
на АЕС стався якийсь вибух, є навіть 
загиблі. Проте Юрій не повірив ба-

зарним чуткам. Надворі впало в око, 
що поливальні машини чомусь ми-
ють дорогу й тротуари не водою, а 
піною; місто патрулюють посилені 
наряди міліції.

– Бачив, як автобусами зі стан-
ції везли персонал, але не в цивіль-
ному одязі, як зазвичай, а в засо-
бах захисту, в респіраторах. Мча-
ли машини швидкої допомоги, 
– згадує Юрій Андреєв. – Коли ми 
з донькою вийшли на околицю міс-
та, звідки видно атомну станцію, 
перед очима постала жахлива кар-
тина: маячіла лише одна стіна чет-
вертого блока, а самого централь-
ного залу не було. Реактор «дихав» 
просто в атмосферу, в небо тягнув-
ся сірий дим.

Чоловік схопив дитину однією 
рукою, велосипед – другою й мер-
щій кинувся додому. В офіцера хі-
мічної розвідки, якого надибав до-
рогою, намагався з’ясувати ступінь 
радіації, але той, закривши шка-
лу рукою, відказав, що йому забо-
ронено хоч би що розголошувати. 
Юрій попросив дружину не вихо-
дити надвір, закрити всі кватирки. 
Одяг, що був на ньому й на дитині, 
упакував у поліетиленовий мішок, 

взуття виставив за поріг. У квартирі 
зробили вологе прибирання. 

Того ж дня о 16-й годині Юрій 
Андреєв заступив на зміну. Другий 
енергоблок працював на повну по-
тужність, але перебував у складно-
му аварійному стані: десятки тисяч 
кубічних метрів радіоактивної во-
ди з четвертого реактора, разом із 

26 квітня 1986 року о 1.23 ночі на Чорнобильській 
АЕС вибухнув четвертий енергоблок. Смертоносна 
радіоактивна хмара накрила навколишню 
територію, залишила слід над Європою й навіть 
сягнула східного узбережжя США. Променевого 

ураження тоді зазнали близько 600 тисяч людей, 
передусім ліквідатори наслідків  цієї, найбільшої у світі, 
техногенної катастрофи. Доступ до АЕС і нині обмежено 
30-кілометровою зоною відчуження. 

За статистикою 1986–1989 ро-
ків, загальна сума прямих збитків і 
витрат на ліквідацію наслідків Чор-
нобильської катастрофи протягом 
цього періоду становила близько 
12,6 млрд. доларів США.

1990 року уряд Радянського Со-
юзу витратив на реалізацію «чор-
нобильських» програм 3,324 млрд. 
карбованців. Із республіканських 
бюджетів РРФСР, УРСР і БРСР на-
дали ще загалом близько 1 млрд. 
карбованців. 1991 року із союзного 
бюджету мали спрямувати на лік-
відацію наслідків аварії 10,3 млрд. 
карбованців, однак через крах Ра-
дянського Союзу надійшла лише 
частина із запланованої суми.   
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Свідчення катастрофи

Юрій ПОТАШНІЙ,
Ольга ПРОКОПЧУК (фото)

ГРОМАДЯНСЬКЕ СУСПІЛЬСТВО



Юрій Андреєв указує на числен-
ні помилки під час ліквідації аварії 
на ЧАЕС. Так, жодної користі не бу-
ло від піску, який скидали з гвин-
токрилів на розплавлений реактор, 
а скинутий свинець лише завдав 
лиха: ліквідатори дихали випара-
ми цього важкого металу (з орга-
нізму він не виводиться). Щоправ-
да, авіатори здебільшого промаху-
валися, наприклад, кілька мішків із 
свинцем упали в центральний зал 
сусіднього третього реактора. Якби 
вони поцілили в небезпечніші зо-

ни, це викликало б ще одну атом-
ну аварію. Випадкове пошкоджен-
ня трансформаторів, кожен із яких 
містив по 100 тонн оливи, могло 
спричинити загоряння всієї АЕС.

Марно зробили підкоп під чет-
вертий реактор: гадали, що ядер-
не паливо, проплавивши конструк-
цію енергоблока, піде вглиб землі, 
як у фантастичному голлівудському 
фільмі «Китайський синдром». Аби 
охолодити реактор, планувалося 
закачати в нього рідкий азот. Еше-
лони з цим газом прямували до 
АЕС з усього Радянського Союзу. 
«Хоча від такої ідеї відмовилися, 
маємо кілька десятків орденонос-
ців, які отримали нагороди саме за 
подавання азоту в аварійний реак-
тор», – розвінчує один із чорно-
бильських міфів Юрій Андреєв.

За словами ліквідатора, 10–12 
тисяч осіб у квітні–травні 1986 ро-

ку перенесли на ногах променеву 
хворобу першого ступеня. Каже, що 
їм щоразу занижували дози опро-
мінення: «У квітні мені в медичну 
книжку записали 9 рентгенів, най-
більше – в серпні, 18. Згодом роз-
рахунки показали, що у квітні я мав 
понад 80 рентгенів». 

Працівника АЕС із 10-річним 
стажем і ліквідатора наслідків аварії 
Юрія Андреєва обурює, коли роз-
повідають, що директор якоїсь там 
чорнобильської їдальні буцімто за-
знав опромінення в 150 рентгенів. 
Діагноз променевої хвороби став 
тоді «модним», і багато хто нама-
гався будь-що дістати таку довідку. 
З 15 травня 1986 року було заборо-
нено ставити діагноз «променева 
хвороба». Апофеоз несправедли-
вості: 1989 року в усіх працівників 
АЕС зникли медичні книжки. Ка-
жуть, їх вивезли кудись до Росії й 

засекретили.
– Гадав, що після 

аварії довго не прожи-
ву, тому все заробле-
не відкладав дітям на 
майбутнє. На книжці 
назбиралося 40 тисяч 
карбованців, проте всі 
вони невдовзі «згорі-
ли», – розводить ру-
ками чоловік.

За радянських часів 
працівники АЕС добре 
заробляли. Началь-

За узагальненими даними Нау-
кового центру радіаційної медици-
ни Міністерства охорони здоров’я 
України, протягом 1987–2004 ро-
ків померло 504 тисячі 117 осіб, 
що постраждали внаслі-
док Чорнобильської ка-
тастрофи. Із них – 6 тисяч 
769 дітей; статус ліквіда-
торів наслідків аварії на 
ЧАЕС мали 34 тисячі 499 
осіб. Насправді кількість 
померлих може бути біль-
шою, адже статистика вра-
ховує лише тих людей, що 
перебували під медичним 
наглядом у лікувально-
профілактичних закладах.

графітом й урановим паливом, роз-
лилися підвальними приміщення-
ми станції. Через коротке замикан-
ня, що відбулося, могло забракнути 
живлення для головних циркуля-
ційних насосів, які охолоджували 
реактор. Назрівала загроза ще одні-
єї серйозної аварії, адже блок мало 
надавався до керування.

– Потрібно було терміново зупи-
нити блок, але ніхто не знав, як це 
зробити. Попередня зміна не зали-
шила нам жодних напрацювань, хо-
ча й мала вдосталь часу. Така без-
діяльність колег мене неабияк обу-
рила, – згадує колишній старший 
інженер управління турбін друго-
го енергоблока ЧАЕС. – Згодом по-
дзвонили з  бомбосховища станції, 
де розташувалася урядова комісія, й 
дали згоду на відключення блока, як 
запропонували наші інженери. Од-
нак належного документа ніхто не 
підписав, а саму розмову вели по 
міському телефону, із якого не здій-
снюється магнітофонний запис. Ста-
ло зрозуміло: відповідальність із на-
ми ніхто поділяти не збирається. 

Усі чотири інженери зміни до-
бре усвідомлювали, що грубо по-
рушують інструкцію, відключаючи 
блок, не охолодивши реактора. Але 
іншого виходу не було, бо вода на-
повнювала приміщення й будь-якої 
миті з ладу могло вийти обладнан-

ня. Тоді реактор став би цілком не-
керованим. Оскільки на робочих 
майданчиках перебував персонал, 
звукову сигналізацію, що спрацю-
вала на високий рівень радіаційно-
го забруднення, вимкнули: не хоті-
ли страхати працівників несамови-
тою сиреною. 

Розповідь Юрія Андреєва по-
всякчас переривається кашлем: да-
ються взнаки опіки 
голосових зв’язок, ко-
трих зазнав ліквідатор 
у квітні 1986-го.

– Опісля мені час-
то снився один і той 
самий сон. Буцім-
то я працюю на бло-
ці, а хтось навмисне 
спричиняє відхилен-
ня параметрів реак-
тора, змушуючи мене 
раз по раз виправля-
ти ситуацію. І ось за мить має ста-
тися обезводнення реактора, тож він 
розплавиться й вибухне, – розпові-
дає Юрій Андреєв кореспондентові 
«Віча». – Просинався завжди до ви-
буху. Серце вистрибувало з грудей, 
тому заснути більше не міг. Тож до-
водилося випивати склянку горілки, 
аби знову поринути в сон.

Якщо до аварії на АЕС працівни-
ки милися й перевдягалися в сан-
пропускниках, щоб не виносити ра-

діоактивного бруду надвір, то те-
пер було навпаки. Перед входом до 
блока стояли дека, заповнені розчи-
ном марганцівки, куди всі ступали, 
дезактивуючи взуття. Безлюдна ве-
летенська станція рясніла цими кри-
вавими слідами. Експлуатаційники 
мусили ходити між купами спец-
одягу та спорядження пожежників. 
«Здавалося, що переступаєш через 

мертвих людей, 
адже було відо-
мо, що чимало по-
жежників загинуло 
ще першого дня», 
– каже Юрій Ан-
дреєв.

Доки на роботу 
возили пасажир-
ськими автобу-
сами, працівники 
станції нічого не 
знали про ступінь 

радіаційного забруднення довкілля. 
Коли ж автобуси замінили військо-
вими бронетранспортерами, екс-
плуатаційники вжахнулися: борто-
вий радіометр на 200 рентгенів за-
шкалював. Сховатися ніде, бо ззовні 
гамма-випромінення було ще інтен-
сивнішим. Згодом дізналися, що на 
території довкола АЕС радіаційна 
активність перевищувала 700 рент-
генів на годину. Припустима норма 
– 5 рентгенів на рік! 
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ник зміни Юрій Андреєв отримував 
удвічі більше за союзного міністра. 
Не скаржилися атомники й на пен-
сійне забезпечення. Тепер ситуація 
інакша: якщо радянський карбо-
ванець держава зазвичай перево-
дить у 1,25 гривні, то карбованець, 
зароблений на Чорнобильській 
АЕС, чомусь дорівнює 20 копійкам! 
Аби виправдати несправедливість, 
влада заповзялася торочити про 
«чорнобильців-мільйонерів». 

– Найбільший позов, який за-
довольнив суд, становить близько 
250 тисяч гривень. Але треба за-
вважити, що людині недоплачували 
пенсію протягом 10 років, – комен-
тує ситуацію лідер «чорнобильсько-
го» руху. – На цьому добре нагрі-
вають руки й адвокати, й судді. За 
підготовку типової позовної заяви 
беруть 300–500 доларів! А далі ще 
треба віддати половину від прису-
дженої суми. Якщо не ділитимешся, 
то суд програєш. 

Юрій Андреєв нарікає, що ко-
жен уряд усіляко прагне скороти-
ти «чорнобильські» програми. Під-
тасовуючи дані про наслідки ка-
тастрофи, укладачі національної 
доповіді одностайно дійшли висно-
вку, що показники захворюваності 
й смертності серед «чорнобильців» 
лише на 6 відсотків перевищують 
загальнодержавні. Чому так? Ніхто 
не зважив на категорії постражда-
лих: кілька сотень тисяч учасників 
ліквідації та інвалідів просто «роз-
чинилися» серед евакуйованого на-
селення з 30-кілометрової зони від-
чуження й 2,5 мільйона мешканців 
четвертої зони посиленого радіо-
екологічного контролю.

Перша постанова про соціальний 
захист учасників ліквідації аварії на 
Чорнобильській АЕС з’явилася 1988 
року. До речі, вона передбачала не 
лише спеціальну медичну допомо-
гу, а й, зокрема, безплатний проїзд 
у громадському транспорті (таких 
пільг не мали навіть ветерани Ве-
ликої Вітчизняної війни). Політичні 
потрясіння 1990-х років боляче вда-

рили по всіх категоріях населен-
ня, що потребували держав-

ної підтримки. Так, пер-
ший уряд незалежної 
України (прем’єр-

міністр В. Фокін) на-
віть підготував постано-

ву про призупинення дії 
«чорнобильського» зако-

нодавства строком на 1 рік 
– «до поліпшення економіч-

ної ситуації». 
– Усі розуміли, що це наза-

вжди, – каже Юрій Андреєв. – 
Ми були змушені блокува-
ти Верховну Раду. Тоді 
мене вперше нама-
галися арештувати, 
порушили кримі-
нальну справу. 

10 закритих кримінальних 
справ, три дні ув’язнення й понад 
два роки підписки про невиїзд – 
такий загальний підсумок діяль-
ності Юрія Андреєва на чолі Всеу-
країнської громадської організації 
інвалідів «Союз Чорнобиль Укра-
їни». Спілка виникла відразу після 
катастрофи, бо працівники ЧАЕС не 
погодилися з висновками урядової 
комісії, згідно з якими всю вину за 
аварію було покладено на персонал 
станції. 

За словами президента ВГО «Со-
юз Чорнобиль України», основна 
причина вибуху реактора криєть-
ся в недосконалості програми ви-
пробувань, яку виконували на чет-
вертому енергоблоці. Річ у тім, що 
для експерименту було обрано хо-
ча й не заборонений інструкціями, 
однак небезпечний режим роботи 
реактора. Працювали всі вісім голо-
вних циркуляційних насосів, проте 
зазвичай за такої потужності реак-
тора задіювали не більше двох. У 
підсумку вода закипіла в корпусах 
насосів – оскільки реактор більше 
не охолоджувався, стався паровий 
вибух. Через два тижні після аварії 
до інструкцій з експлуатації внесли 
доповнення з огляду на досвід тра-
гедії.

– Саме за порушення нових па-
раграфів, яких 26 квітня ще не бу-
ло, віддали під суд працівників чет-
вертого блока! – бідкається Юрій 
Андреєв. – Тому ми порушуємо пи-

тання про реабілітацію цих лю-
дей.

У сучасному викладі серед 
причин катастрофи згадується 
й помилка розробників про-
грами випробування (її уклали 

в Ростові-на-Дону). Міжна-
родні експерти МАГАТЕ 
основною причиною 
аварії називають не-
досконалість радян-
ських реакторів типу 
РБМК-1000.

Свідчення катастрофи
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– Наразі понад 90 відсотків коштів, що планують-
ся на подолання наслідків аварії на Чорнобильській 
АЕС, мають чітку соціальну спрямованість. Зокрема, 
Держбюджетом-2011 видатки на соціальний захист 
та соціальне забезпечення громадян, які постражда-
ли внаслідок Чорнобильської катастрофи, передба-
чені в загальному обсязі 7,77 мільярда гривень. Це 
на 331,9 мільйона більше, ніж торік, – заявив не-
щодавно заступник міністра праці та соціальної 
політики Костянтин ВАЩЕНКО.

За словами урядовця, незважаючи на щоріч-
не збільшення видатків на виконання Закону «Про 
статус і соціальний захист громадян, які постраждали внаслідок Чорно-
бильської катастрофи», фінансування відповідних програм  залишаєть-
ся недостатнім. Для розв’язання соціальних проблем «чорнобильців», за 
розрахунками експертів, щороку слід спрямовувати близько 70 мільярдів 
гривень. «А це проблематично для будь-якої з країн, навіть у період еко-
номічного зростання», – резюмував К. Ващенко.   

З осені минулого року триває 
будівництво нового об’єкта 
укриття над четвертим енерго-
блоком виведеної з експлуатації 
Чорнобильської АЕС. Роботи 
виконує французький консорціум 
Novarka, залучаючи як підрядників 
українські компанії. 

Уже цілком підготували буді-
вельний майданчик, звільнивши 
його від техніки, яка залишалася 
там із часів зведення саркофага в 
1986 році. Нині будівельники за-
кладають фундамент майбутньої 
споруди. Робота здійснюється 
вахтовим методом. Адміністрація 
АЕС запевняє, що на будівництві 
неухильно дотримуються правил 
безпеки. 

Нове укриття матиме вигляд 
колосальної двошарової арки зав-
вишки 108 метрів. Це вище, ніж 
пам’ятник «Батьківщина-мати» в 
Києві (102 метри). Ширина споруди 
– 257, а довжина – 150 метрів. Тим-
часово четвертий енергоблок пере-
буватиме під двома саркофагами. 
Концептуальний проект конфайн-
мента у формі арки був розробле-
ний 2003 року й дістав позитивний 
висновок «Укрінвестекспертизи». 

Експлуатаційний ресурс «но-
вого безпечного конфайнмента» 
(офіційна назва укриття) – 100 
років. Учені вважають, що протя-
гом цього часу вдасться розібрати 
старий саркофаг й утилізувати 
небезпечні рештки. Аби захорони-
ти ядерне паливо, що залишило-
ся в реакторі, слід звести окреме 
сховище.

Рішення про будівництво но-
вого укриття світова спільнота 
ухвалила 12 років тому. Причи-
на – ненадійність саркофага: всі 
проектні й будівельні роботи тоді 
виконали протягом 7 місяців. 
Постійні ремонти на об’єкті ста-
ли звичною справою. Остан-
ню реконструкцію тут заверши-

ГРОМАДЯНСЬКЕ СУСПІЛЬСТВО



Ігор
ВОЙТОВИЧ,
у 1986 році ка-
пітан внутріш-
ньої служби 
п о ж е ж н о ї 
охорони Київ-
ської області: 

– Перші, ко-
му випало бо-
ротися з вогнем 
на зруйновано-

му вибухом четвертому енергобло-
ці, були пожежники підрозділів з 
охорони ЧАЕС  міста Прип’яті і Чор-
нобиля. Вони дістали великі дози 
радіації й їх негайно відправили в 
Київ і Москву на лікування. 

Нас підняли по тривозі 28 квіт-
ня – ми виїхали змінити колег. 
Перебували на бойовому чергу-
ванні в містах Прип’яті й Чорно-
билі. Саме цими днями еваку-
йовували населення. А вже нас 
змінив загін із Чернігова. За вах-
товим методом пожежники несли 
службу в зоні близько півроку, 
після чого сформувалися постійні 
підрозділи. До речі, на їхню до-
лю випала велика пожежа на АЕС 
1991 року, коли обвалився дах ма-
шинного залу. Тоді вдалося уник-
нути важких наслідків.

Трьох наших товаришів, котрі 
брали безпосередню участь у гасін-
ні пожежі на четвертому реакторі, 

удостоєно звання Героя Радянсько-
го Союзу: начальника пожежної 
частини Леоніда Телятникова, на-
чальників караулів лейтенантів Во-
лодимира Правика і Віктора Кібін-
ка. Четверо із сержантського складу 
отримали ордени Червоного Пра-
пора, а вже за часів незалежності 
їм присвоїли звання Героя Украї-
ни. Ось їхні прізвища: Василь Ігна-
тенко, Микола Ващук, Микола Ти-
тенок, Володимир Тишура. Загалом 
в управлінні пожежної охорони Ки-
ївської області налічується близько 
1100 учасників ліквідації наслідків 
аварії на ЧАЕС.

10 травня газета «Известия» над-
рукувала статтю про Героя Радян-
ського Союзу Леоніда Телятнико-
ва. Мені дали завдання знайти 200 
примірників цієї газети й відправи-
ти у Прип’ять для підтримки бойо-
вого духу. У кіосках – годі й шука-
ти, в управлінні «Союздруку» також 
немає. Вдалося знайти лише в дру-
карні, де мені й видали необхідну 
кількість газет за невелику винаго-
роду.

На вшанування пам’яті про 
колег-пожежників, котрі пішли з 
життя після Чорнобильської ката-
строфи, я записав пісню компо-
зитора Георгія Мовсесяна, яка так 
і називається «Пам’ять». Ось уже 
близько десяти років вона звучить 
по українському радіо.

Валерій
МАКАРЕНКО,
в 1986 році 
с п е  ц і а л ь н и й 
кореспондент 
Українського 
телебачення:

–  О д р а з у 
після аварії я 
кілька разів на-
магався про-
рватися на Чор-

нобильську АЕС, та марно: дорогою 
нас, телевізійників, зупиняли й по-
вертали назад. Тож вирішив дістати-
ся станції повітрям, адже мав зв’язки 
в Київському військовому окрузі. 
Потрапивши на АЕС 12 травня 1986 
року, я сторопів. Це була обстанов-
ка війни. Чому війни? Бо ми втрати-
ли свою територію, евакуювали на-
селення, зазнали жертв. 

Мені вистачило нахабності й я 
поїхав до голови урядової комі-
сії з ліквідації наслідків аварії Івана 
Сілаєва (на той час заступник Голо-
ви Ради Міністрів СРСР. – Ред.), за-
писав інтерв’ю. Нам з оператором 
надали вертоліт і ми злітали просто 
до реактора. Матеріал одразу вий-
шов в ефір, прорвавши інформацій-
ну блокаду. Тоді в Україні не було 
такого посадовця, який наважився 
б не дати інформації з вуст керів-
ника зони, адже він мав надзвичай-
ні повноваження безпосередньо від 
Михайла Горбачова. 

Залишався на Чорнобильській 
АЕС до 30 листопада 1986 року – це 
був день, коли завершився гострий 
період ліквідації аварії. Перебува-
ючи в зоні, я зустрів багато чудо-
вих людей. Про їхні долі, про чор-
нобильську трагедію загалом про-

довжую писати й нині; зняв чотири 
фільми. 

У зоні працювало чимало мо-
їх колег з Українського телеба-
чення. Рахунок утрат телевізій-
ників уже перевалив за другий 
десяток. Я поховав трьох сво-
їх телеоператорів; решта колег-
«чорнобильців» – інваліди. Лише 
незначна кількість із них у змо-
зі працювати. Тоді ми виконали 
свої зобов’язання перед держа-
вою, тож гірко тепер чути: мов-
ляв, держава не здатна виконати 
свої зобов’язання перед нами. 

За три дні після повернення з 
Чорнобиля я потрапив до лікарні. 
Зараз – інвалід другої групи, маю за-
хворювання, пов’язані з ліквідацією 
наслідків аварії на ЧАЕС. У Чорноби-
лі дісталося всім, там неможливо бу-
ло сховатися.

ли 2008 року, дійшовши виснов-
ку, що надійним саркофаг можна 
вважати не більше 15 років.

Роботи зі зведення конфайн-
мента мають завершити 2013 
року, однак через нестабільне 
фінансування терміни перено-
сять. Щодалі зростає й вартість 
будівництва.  Спершу про-
ект оцінювали в 505 мільйонів 
доларів, згодом – у 490 млн. 
євро (655,65 млн. доларів). Не-
щодавно Перший віце-прем’єр-
міністр України Андрій Клюєв 
озвучив нову цифру – 870 млн. 
євро. «Плюс інфляція, плюс 
підвищені вимоги до безпеки», – 
пояснив урядовець.

Будівництво зголосилася 
фінан сувати Асамблея країн–
донорів Чорнобильського фонду; 
кошти накопичуються на рахунках 
Європейського банку реконструкції 
й розвитку. Під час нещодавньої 
зустрічі з віце-президентом ЄБРР 
Яном Фішером Голова Верховної 
Ради України Володимир Литвин 
висловив сподівання, що невдовзі 
буде улагоджено бюрократичні 
формальності й розпочнеться 
фінансування проекту. Нині триває 
підготовча робота, по завершенні 
якої керівництво ЄБРР оприлюд-
нить конкретні пропозиції щодо 
надання коштів, необхідних на 
добудову конфайнмента.

Британське видання «The Independent» пише, що на спорудження кон-
файнмента, який накриє зруйнований реактор, бракує 740 мільйонів євро. 
Як зазначає газета, будівництво фінансують Євросоюз та Європейський 
банк реконструкції й розвитку. Європейське керівництво закликає країни-
донори узяти на себе додаткові фінансові зобов’язання. Кошти сподіва-
ються знайти під час квітневої конференції, присвяченої річниці Чорно-
бильської аварії, наголошує автор «The Independent». 

Глава підрозділу Євросоюзу з питань ядерної безпеки Жан Поль Жуліа, 
відвідавши Чорнобиль, заявив, що Євросоюз витратив майже 500 міль-
йонів євро на реалізацію різних проектів на ЧАЕС. За словами посадовця, 
це перевищує половину вартості нового саркофага. Тепер Євросоюз спо-
дівається, що деякі європейські країни та Росія знайдуть кошти, аби за-
вершити проект.
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